الاحكام القانونية للتعويض عن الضرر الأدبي لحال الوفاة في القانون الأردني مقارنة بالشريعة الإسلامية

إعداد

أمجد عز الدين كناكريه إشراف

الدكتور عماد محمد عمارين

مشرف مشارك

الدكتور احمد عبابنة

هدفت هذه الرسالة الى دراسة الأحكام القانونية للتعويض عن الضرر الادبي لحال الوفاة في القانون الأردني مقارنة بالشريعة الإسلامية. والتعويض هو الذي يستحقه الورثة أو المتضرر نتيجة الوفاة او الإصابة التي يتعرض لها. وقد استخدمت الدراسة المنهج الوصفي والمنهج التحليلي والمنهج المقارن بالمقارنة مع الشريعة الإسلامية، واشتملت الدراسة على أربعة فصول، وتحدثت عن مفهوم احكام التعويض للوفاة في القانون الأردني واحكام الدية في الشريعة الإسلامية.

وتوصلت الدراسة الى العديد من النتائج من أهمها: أن الفقه القانوني والفقه الإسلامي متشابهان من حيث تفسير الضرر الأدبي والتعويض عنه، بحيث يستند كلا النظامين إلى معايير متباينة لتقدير التعويض حيث لا يوجد ما يمكن أن نقول أن هناك وسيلة متقدمة عما هو موجود لدى الفقه القانوني من حيث تقدير الضرر الأدبي والتعويض عنه، وأن الأمر سواء في الفقه القانوني أو الفقه الإسلامي يحكم بمقدار التعويض عن الضرر الأدبي تخميناً وبالحزر والظن على اعتبار أن الظن تقدير التعويض بهذه الطريقة بجبر الضرر، ويتميز الضرر الأدبي عن المادي في

محل حصول الضرر فإذا وقع على محل مالي يكون الضرر مالي وإذا وقع على حق معنوي يكون أدبي. وقسم الفقه الأضرار الأدبية إلى ثلاث فئات الأضرار الأدبية التي تتعلق بالذمة المالية، والأضرار الأدبية التي تصيب الذمة في جانبها النفسي، والأضرار الأدبية التي تخرج عن الأضرار المادية. وتوصلت الدراسة الى عدة توصيات كان من أهمها ان يوصي الباحث بضرورة فتح المجال لصور الضرر الأدبي حتى لا يفهم من النص أن تلك الصور هي للحصر بحيث يضيف عبارة وغيرها.

الكلمات المفتاحية: الاحكام، القانونية، التعويض، الضرر الأدبي، حال الوفاة، القانون الأردني، مقارنة، الشريعة الإسلامية.

The Legal Provisions for Compensating the Moral Damage upon death in the Jordanian Law Compared with the Islamic Sharia

Prepared by

Amjed kanakrieh

Supervised by

Dr. Emad Mohammad Al amaren

Co-supervisor

Dr. Ahmed Ababneh

Abstract

The study aimed to the legal provisions for compensation for moral damage in Jordanian law compared to Islamic law. Compensation is what the heirs or the aggrieved person is entitled to as a result of death or injury to which he is exposed. The study used the descriptive and analytical approach and the comparative approach in comparison with Islamic law, and the study included four chapters, which are the concept of compensation provisions for death in Jordanian law and the provisions of blood money in Islamic law, and is it permissible to combine them.

The study reached many results, the most important of which are: that legal jurisprudence and Islamic jurisprudence are similar in terms of interpreting moral damage and compensating for it, so that both systems are based on different criteria for estimating compensation based on guesswork. The legal jurisprudence in terms of estimating moral damage and compensating for it, and that the matter, whether in legal jurisprudence or Islamic jurisprudence, is judged by the amount of compensation for moral damage as an estimate, guesswork, and conjecture, given that

suspicion is an estimate of compensation in this way by reparation, and moral damage is distinguished from material damage in the location of the damage. If it falls on a financial object, the damage will be financial, and if it occurs on a moral right, it will be moral. Jurisprudence divided moral damages into three categories of moral damages related to financial liability, moral damages that affect the dhimma in its psychological aspect, and moral damages that are beyond material damages. Based on the results of the study, the researcher recommends the need to open the way for images of literary damage so that it is not understood from the text that these images are for inventory so that he adds a phrase and others.

Keywords: provisions, legal, compensation, moral damage, case of death, Jordanian law, comparison, Islamic law.